
مصاحبهاحمدینژاد
عبدالرضا داوری، مشاور سابق احمدی نژاد درخصوص حضور سردبیر سابق کیهان 
در صدا و سیما، حصر و مصاحبه احمدی نژاد سخن گفت. عبدالرضا داوری درخصوص 
مناظره نصیری با موضوع حجاب در تلویزیون گفت: اینکه صدا و ســیما فرصت طرح 
دیدگاه را به او داده عجیب نیست. چون آقای نصیری سال ها سردبیر روزنامه کیهان بوده 
و در ستاد ائمه جمعه فعالیت رسانه ای می کرده. به هر حال آقای نصیری در داخل سیستم 
است و برای صدا و سیما خط قرمز نیست.وی درخصوص مسئله ی گشایش در حصر 
اظهار داشت: آقای کروبی سال هاست دیگر در حصر نیست؛ اما الان این مسائل رسانه ای 
می شود، ایشان قبلا به جاهای مختلف می رفت و با افراد مختلف دیدار داشت و در هفت، 
هشــت سال اخیر محدودیتی به معنای حصر دیگر وجود نداشت. داوری از مصاحبه ی 
رادیو اروپای آزاد با محمود احمدی نژاد هم انتقاد کرد و گفت: خبرنگار رادیو اروپای آزاد 
غیرحرفه ای عمل کرد، ۳۰ درصد مصاحبه درباره ی مسائل داخلی بودند، هدف این نبود. 
در ابتدا موضوع درباره نامه برای صلح یمن بود. در محتوای ســوال ها هم اشتباه تاریخی 

وجود داشت.

اخبار ویژه ...

برخیآزادترند
ســید مصطفی هاشمی طبا از اینکه احمدی نژاد علی رغم همه این مسائل و رویه ها 
عضو تشخیص مصلحت نظام است، ابراز تعجب کرد و گفت: » من اصلا نمی دانم او با 
چه حمایتی رئیس جمهور شد و حالا هم هر کاری دلش میخواهد انجام می  دهد . ظاهرا در 
این مملکت برخی آزاد هستند و برخی آزادتر هستند. مسئولین از مصاحبه با رسانه هایی 
مثل بی بی سی فارسی و ... منع شده اند و درست هم است اما احمدی نژاد این کار را انجام 
می دهد و اتفاقی هم نمی افتد«.هاشمی طبا در ادامه گفت: »حرف هایش در این مصاحبه نیز 
قابل توجه بود. مثلا درباره سازش امارات و اسرائیل گفت که نظری ندارم و این یعنی بلد 
نیستیم.« وی در پاسخ به اینکه انکار مسائل گذشته برای او چه سودی داشت، نیز گفت: 
»همه حرف هایش دروغ بود و هست«. هاشمی طبا در پاسخ به اینکه احمدی نژاد از مطرح 
کــردن خود چه هدفــی دارد و خود را برای چه جایگاه آماده می کند، گفت: »من جای او 
نیســتم و نمی دانم اما آنچه روشــن است اینکه او خودش را برتر از همه می داند. بالاخره 
برخی از نظر ذهنی مشــکل دارند؛ خودشــان را از دیگران کوچکتر و یا بزرگتر می بینند. 
احمدی نــژاد هم خودش را از همه و هر جایگاهی بزرگتر می بیند. البته تشــخیص این 
موضوع با ما نیست و نیاز به نظر پزشکان دارد. این را بر اساس حدس و گمان نمی توان 

گفت و نیاز به معاینه بالینی دارد«.

هرشبخانهیکی
کارنامی به این پرسش که »آیا امروز شما هم مشکل اجاره خانه دارید؟ پاسخ داد: نه 
من مشکل اجاره خانه ندارم، ولی مشکل اجاره خانه مردم مشکل من هم هست. من خادم 
و فرزند این مردم هستم. من جدای از این مردم نیستم. شما می توانید صادقانه بنویسید که 
علی کارنامی، نماینده ساری گفت: »چون من در تهران خانه ندارم، هر شب خانه یکی از 

فامیل هایم می خوابم«.

توپوتشرجهانگیری
معاون اول رییس جمهور با انتقاد از محافظه کاری بیش از حد برخی مدیران که به 
جای تصمیم گیری های راهگشا برای حل مشکلات کشور، نگران بازخواست دستگاه های 
نظارتی هستند، گفت: مدیران کشور مسئولیت پیدا کرده اند تا مشکلات را برطرف کنند و 
در شرایطی که مردم به واسطه تحریم و شیوع کرونا تحت فشارند، نباید ترس از بازخواست 

دستگاه های نظارتی باعث شود در حل مشکلات مردم کوتاهی و سستی کنیم.

۴۰درصدمتصلنیستند
معاون توانبخشــی سازمان آموزش و پرورش استثنایی می گوید بیش از ۴۰درصد 
دانش آموزان با نیاز های ویژه، به اپلیکیشن شاد دسترسی ندارند. خبرگزاری ایلنا به نقل از 
مجید هداوند می نویسد: »یک گروه به اینترنت دسترسی ندارد، یک گروه موبایل ندارد، یک 
گروه هم که دانش آموزان کم توان هستند نمی توانند در فضای مجازی فعالیت کنند.« تولید 
محتوای آموزشی برای دانش آموزان استثنایی دشوار است، زیرا شبیه کتاب هایی نیستند 
که در بازار موجودند. او از آماده سازی بیش از ۴هزار و ۹۰۰ عنوان درسی برای بارگذاری 
در کانال شاد و تهیه کتاب های صوتی برای نابینایان یا آموزش های تلویزیونی با مترجم و 

زبان اشاره برای ناشنوایان خبر داده است.

آژیرخطراست
روزنامه فرهیختگان گفت وگویی با محمدرضا باهنر، نماینده چندین دوره مجلس 
شورای اسلامی و دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین انجام داده است که بخش های مهم آن 
را در ادامه می خوانید. او در بخشی از این گفتگو می گوید: متاسفانه در انتخابات مجلس که 
نیرو های خوبی هم در آن پیروز شدند، ان شاءالله که خدا هم توفیق بدهد، از نظر حضور 
مردم، رکوردش رکورد کمینه بود، )به قول کارشناسان هواشناسی(، ما بعد از انقلاب این 
میزان مشارکت را نداشتیم. این هم یکی از آژیر های خطر است. رسانه ملی، روزنامه ها، 
سایت ها و... به  دلیل رقابت های غیرضروری سیاسی، عموما ناامیدی را تزریق می کنند. در 
مملکت ما ـ تاکید می کنم ـ مقام معظم رهبری که همواره علاقه مندند امید را تزریق و آینده 
روشن را تصویر کنند، بقیه افراد همه با هم داریم ناامیدی را تزریق می کنیم. رقابت های 
سیاسی را هم بی خودی توسعه می دهیم. من جا های دیگر تجربه نداشته باشم، اما اینجا 
تجربه دارم، به صورت قاطع می گویم حداکثر ۱۰درصد از تصمیمات مجلس سیاســی 
اســت، بقیه اش سیاسی نیست، مساله بودجه، مساله یارانه ها، مسائل مربوط به سیاست 
خارجی، بهداشت و... عموما هیچ کدام شان سیاسی نیستند، ولی متاسفانه ما همه مسائل 

را سیاسی می کنیم.

دوبارکشفحجاب
میرسلیم گفت : در این کشور دو بار کشف حجاب صورت گرفت؛ یک بار اجباری 
در دورۀ رضاخــان و بــار دیگر اختیاری در دورۀ دولت دوازدهم. وی با بیان اینکه جریان 
دیگری که علیه ما مشغول فعالیت است جریان ضدانقلاب است، گفت: این جریان که 
بسیار هم فعال است با مقدسات انقلاب مقابله می کند، رئیس شورای مرکزی حزب مؤتلفۀ 
اسلامی ادامه داد: دشمن در حال تحقیر دستاورد های انقلاب اسلامی است و قصد دارد 

دستاورد های درخشان و بزرگ انقلاب را با برنامه ریزی مزورانه از ذهن مردم پاک کند.

فوت۱۲هزارتهرانی
ناهید خداکرمی رئیس کمیته ســلامت شورای شهر تهران ، درباره وضعیت کرونا 
در پایتخت اظهار داشت: متأسفانه همزمان با آغاز موج سوم کرونا در تهران، آمار فوتی ها 
ناشی از این بیماری همچنان رو به افزایش است. وی افزود: از زمان آغاز موج سوم کرونا، 
تعداد فوتی ها روزانه به ۹۰ هم رسیده که البته هنوز وارد پیک موج سوم نشده ایم و احتمال 
افزایش فوتی ها بیشتر از موج اول و دوم وجود دارد. وی با بیان اینکه متأسفانه بخشی از 
آمار متوفیان را جوانان به خود اختصاص داده اند گفت: جوانان اکثراً سرپرســت خانواده 
هستند و فوت آن ها عواقب جبران ناپذیری را به لحاظ اجتماعی و اقتصادی برای خانواده ها 
به همراه دارد؛ بنابراین، رعایت فاصله اجتماعی و ماسک امر ضروری است که همچنان 
باید آن را مورد توجه قرار داد. خداکرمی اظهار داشــت: در تهران تاکنون ۱۲ هزار تن به 
دلیل کرونا جان خود را از دست داده اند و این در حالی است که با درایت می توان جلوی 

مبتلایان و متوفیان را گرفت.

ماجرایدناپلاس
میرسلیم نماینده مردم تهران در مجلس گفت: ماجرای خودروی دناپلاس تحویلی به 
نمایندگان مجلس برای به خفت کشاندن مجلس انقلابی بود. نمایندگان نباید از امکانات 
دولتی برای سرکشی در حوزه انتخابیه خود استفاده کنند. این وابستگی که نوعی وامدار 
شدن است، قدرت نظارتی آن ها را کاهش می دهد. هزینه آن را یا باید مانند سابق مجلس 
تأمین کند و یا خود نمایندگان و البته اثبات شده که راه حل اخیر در مجموع صرفه جویانه تر 
است. هیات رئیسه مجلس باید از این تصمیم، دفاع کند، ولی به هر حال، جنجال آفرینی 
اخیر حکایتی اســت از فرآیندی منافقانه برای تخریب جایگاه مجلس و نمایندگان در 

نظر مردم. 

فقطباتقلب
ترامپ گفت: ما برنده می شــویم. نمی بازیم مگر اینکه تقلب کنند. نگاه من اینطور 
اســت. نمی توانیم اجازه بدهیم تقلب کنند. کشــورمان در خطر اســت، چون این آدم ها 
کشــورمان را نابود می کنند. ما خواستار انتقال قدرت به صورتی بسیار دوستانه هستیم، 
ولی نمی خواهیم علیه ما تقلب شود و نمی خواهیم در حالی که می دانیم در هزاران هزار 
رأیی که سرنوشت متفاوتی را رقم می زدند، تقلب صورت گرفته احمق بازی در بیاوریم و 

بگوییم، اوه، بیایید قدرت را انتقال دهیم. 

3 سیاسی

سرویس سیاسی - در شرایطی که کمتر از ۹ ماه 
به موعد انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ زمان 
باقی مانده، گمانه ها درباره گزینه های بالقوه صندلی 
ریاست پاستور رو به فزونی گرفته و پرداختن به  آمدن 
یا نیامدن چهره های سیاسی به کارزار انتخاباتی ۱۴۰۰ 
به یکی از ســوژه های روتین رسانه های کشور بدل 
شده است. اما فارغ از گمانه زنی ها، برخی چهره ها 
که تاکنون بعضاً نامشــان از سوی رسانه ها به عنوان 
گزینه های احتمالی انتخابات ۱۴۰۰ مطرح شــده، 
به فراخور شــرایط به این گمانه زنی ها واکنش نشان 
داده انــد که در این گزارش به برخی از این واکنش ها 

پرداخته شده است:
محمدجواد ظریف: در گفت وگوی کوتاهی 
که  اخیراً در حاشــیه جلسه هیئت دولت داشت، در 
واکنش به این سوال که چرا با وجود تکذیب اخیرش 
ولــی باز هم  به عنــوان یکــی از گزینه های بالقوه 
ریاســت جمهوری از او یاد می شــود، گفت: »قسم 
حضــرت عباس را میخــورم ...« اما جمله خود را به 
پایان نرساند  و در ادامه در پاسخ به این سوال که یعنی 
شما در هر صورت برای انتخابات نمی آیید؟ با حالتی 
آمیخته با همان لبخند همیشگی گیت خروج حیاط 
پاســتور را ترک کرد. البته ظریف در ماه های گذشته 
در مصاحبه ای که به شکل زنده در یکی از شبکه های 
اجتماعی داشت، در واکنش به احتمال حضورش در 
انتخابات ۱۴۰۰ گفته بود: »به ضرس قاطع می گویم در 

انتخابات ۱۴۰۰ شرکت نخواهم کرد.«
محمدرضا عارف: علیرضا خامسیان مشاور 
و مسئول رسانه ای عارف ، هرگونه فعالیت انتخاباتی 
وی برای ۱۴۰۰ را رد کرد. با این وجود علی صوفی از 
چهــره های نزدیک به عارف از عارف و جهانگیری 
به عنوان گزینه های بالقوه اصلاح طلبان برای ۱۴۰۰ 

نام برد.
اســحاق جهانگیری: معــاون اول رئیس 
جمهور در روزهای گذشــته در واکنش به ســوال 
خبرنگار ی مبنی بر اینکه گفته می شود شما به عنوان 

یکــی از کاندیداهای ۱۴۰۰ هســتید؟ گفت: »چرا 
سوالات سیاسی می پرسید؟!«

علی نیکــزاد: وی که هم اکنون نائب رئیس 
دوم مجلس اســت، در ماه های اخیر نامش به عنوان 
یکی از گزینه های نشستن بر صندلی ریاست پاستور 
مطرح بوده اســت. با ایــن حال نیکزاد در واکنش به 
احتمال کاندیداتوری اش گفت: »رسانه ها آزادند که 
هرچه دلشان خواست بنویسند ولی بنده تاکنون هیچ 

مصاحبه ای راجع به این موضوع نداشته ام.«
علی لاریجانی: رئیس مجالس هشتم، نهم و 
دهم که ترجیــح داد برای انتخابات مجلس یازدهم 
دیگــر خود را در معرض رای مــردم قرار ندهد، در 
ماه های گذشته همواره به عنوان یکی از گزینه های 
بالقوه برای انتخابات ۱۴۰۰ مطرح بوده است. با این 
وجود یکی از نمایندگان ســابق مجلس که از چهره 
های نزدیک به لاریجانی محسوب می شود، هرگونه 
فعالیت رئیس سابق مجلس برای حضور در انتخابات 

ریاست جمهوری را رد کرد.
پدرام پاک آئین مدیرکل روابط عمومی 
ســابق مجلس شورای اســامی نیز اظهار 
داشت: بنظر نمی رسد آقای لاریجانی برنامه ای برای 

انتخابات داشته باشد.
محســن رضایی:علی رغم اینکه در دوره 
های گذشــته ۴ بار شانس خود را برای تکیه زدن بر 
صندلی ریاست جمهوری امتحان کرده اما با این حال 
فعالیت مســتمر او در شــبکه های اجتماعی، گمانه 
زنــی ها مبنی بر کاندیداتوری مجدد وی در ۱۴۰۰ را 
افزایش داده است. با این وجود یکی از نزدیکان دبیر 
فعلی مجمع تشخیص مصلحت نظام ، درباره علت 
افزایش فعالیت های محســن رضایی تصریح کرد: 
»تغییری در برنامه های آقای رضایی حاصل نشده و 
فعالیت های ایشــان در فضای مجازی و غیره مانند 
گذشته است. سفرشان به استان خوزستان نیز صرفاً به 
دلیل فرارسیدن سالگرد هفته دفاع مقدس بوده است 

که هرسال به این استان سفر می کنند.«

ســورنا ســتاری: در بیش از ۷ ســالی که 
مسئولیت معاونت علمی و فناوری رئیس جمهور را بر 
عهده داشته، کمتر پیش آمده که موضع گیری خاصی 
در حوزه مســائل سیاسی داشته باشد. اما با این حال 
نام وی در برخی محافل اصلاح طلب به عنوان یکی 
از گزینه های این جریان برای ۱۴۰۰ مطرح می شود. 
در همین رابطه یکی از چهره های نزدیک به ستاری 
گفــت: »با وجود گمانه زنی هایی که مبنی بر حضور 
آقای ستاری در انتخابات ۱۴۰۰ مطرح می شود، بنده 
تاکنون هیچ نشــانه و علامتی که دال بر فعالیت های 

انتخاباتی از سوی ایشان باشد، ندیده ام.«
محمدجواد آذری جهرمی: جوان ترین وزیر 
دولت روحانی که همواره از ســوی فعالان سیاسی 
به عنوان چهره ای مطرح بوده که ســودای ریاســت 
جمهــوری در ســر دارد،  اخیــرا در گفت وگویی 
تلویزیونی گفته است: »تا الان برنامه ای برای کاندیدا 
شــدن نداشتم هر چند که در همان لحظه اعلام رای 
اعتماد این زمزمه بین نمایندگان مجلس شروع شد. 
البته هدف آن کسانی که این موضوع را مطرح کردند 
این بود که بخواهند حسادت ایجاد کنند که علیه من 

فضاسازی شود. «
سردار حســین دهقان: وزیــر دفاع دولت 
یازدهــم که برخی محافل سیاســی از عزم جدی او 
برای کاندیداتوری در انتخابات ریاســت جمهوری 
۱۴۰۰ سخن گفته اند، در واکنش  به این مسئله با تایید 
خبر کاندیداتوری اش گفت:»با قدرت خواهم آمد و 
معتقدم باید مردم را از این وضعیت فعلی نجات داد.«
سعید جلیلی: وی که یکبار شانس خود را در 
انتخابات ۹۲ امتحان کرده، در ســالهای گذشته نیز با 
در قالب مجموعه ای تحت عنوان دولت سایه سعی 
کرده تا با سفر به استانهای مختلف از نزدیک جویای 
برخی مشکلات کشور شــود. یکی از اعضای دفتر 
وی درباره احتمال کاندیداتوری جلیلی در انتخابات 
۱۴۰۰ گفت: »مبنای ایشان این نیست که از قبل مثل 
برخی سیاستمداران قوایی تشکیل دهد و اعلام آمدن 

کند. ایشــان نگاهی به عرصه سیاست دارد که ورای 
این اخبار است و اگر ببیند مثل دور قبل شخصی مثل 
آقای رئیســی هســت به کمک وی می آید و اگر هم 
تکلیف ببیند خودش وارد عرصه خواهد شــد. وی 
گفــت: آقای جلیلی از ســال ۹۲  فعالیت هایی مانند 
دولت در ســایه  و کارگروه هایی داشــتند که به هیچ 
وجه جنبه انتخاباتی نداشته  و اساساً هیچگاه تاکنون 

کلمه ای درباره انتخابات  نگفته اند«.
عزت الله ضرغامی: رئیس اسبق سازمان صدا 
و سیماست که نام وی در سال ۹۶ جزو کاندیداهای 
احتمالــی جبهه مردمی نیروهــای انقلاب بود. وی 
فعالیت هایــی در فضای مجازی دارد و هرازگاهی با 
چهره های سیاسی و فرهنگی از جناح های مختلف 
صبحانــه کاری می خورد که برخی همین فعالیت ها 
را نشانه حضور او در انتخابات دانسته اند. ضرغامی 
درباره احتمال حضور خود در انتخابات گفت:  اولا 
تا ۱۴۰۰ کی زنده و کی مرده است؟ پاسخ من همیشه 
این بوده که من سرباز هستم و مثل ورزشی هایی که 
روی نیمکت نشســته تا هر زمان لازم شد وارد بازی 
شود، آماده هستم تا کمک کنم. البته ممکن است هیچ 
وقت لازم هم نشــود اما به هــر حال روی نیمکت 
جمهوری اسلامی هستم و هر زمان احساس کنم که 

لازم است کمک خواهم کرد.
امیرحســین قاضی زاده هاشــمی: وی 
از اعضــای جبهه پایداری اســت کــه در این دوره 
نائب رئیس اول مجلس شــد و همین موجب شــد 
تــا به عنوان یکی از کاندیداهــای احتمالی نامش در 
رسانه ها مطرح باشد. قاضی زاده اظهار داشت: برخی 
بــه صورت "زودهنگام" به دنبال کشــاندن فضای 
سیاســی کشور به عرصه انتخابات هستند که کمکی 
به حل مشــکلات مردم نخواهد کرد. من  خدمتگزار  
مردم بعنوان نماینده مجلس  شورای اسلامی هستم و 

کمکِ مجلس بعنوان نائب رئیس، همین!
عبــاس آخوندی: وزیر راه و شهرســازی 
دولت یازدهم مردادماه امســال در گفت وگو با یکی 

از رسانه ها، با بیان اینکه هیچ کدام از کاندیداهایی که 
اسمشان برای ریاست جمهوری مطرح است چنگی 
بــه دل نمی زنند، از ایده انتخاباتی خود تحت عنوان 
»ایده ی ایران« سخن گفت: "با این ایده در ایران، یک 
گفتمان جدید می تواند شکل بگیرد. این ایده عناصر 
اقتصادی و سیاسی و امنیتی هم دارد. ایده ایران، فراتر 
از دولت رفاه است. از نظر من ایده ایران ایده ای است 
که بنیان های معرفتــی دارد و هم تجربه تاریخی در 
ایجــاد نظم اجتماعی اعم از نظم سیاســی و امنیتی، 

اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی و حتی دفاعی...".
پرویــز فتاح: وزیر نیــرو در دولت نهم که 
هم اکنون ریاســت بنیاد مستضعفان را برعهد دارد. 
اظهــارات اخیر وی در برنامــه تلویزیونی نگاه یک 
درباره اموال بنیاد مستضعفان که در اختیار اشخاص 
و نهادهــای مختلفی بود، موجب شــد تا برخی از 
این صحبت های فتاح برداشــت انتخاباتی کنند. وی 
دربــاره احتمال حضورش در انتخابات ۱۴۰۰ بعد از 
ایــن اظهارات گفت: آیا من این کارها رو می کنم که 
رئیس جمهور شوم؟ کسی که بخواهد وارد این فضا 
شود از این کارها می کند؟ مگر عقلم را از دست داده ام 

که همه را در مقابل خودم قرار دهم؟
محسن هاشمی: فرزند ارشد آیت الله هاشمی 
رفسنجانی که ریاست شورای شهر تهران را در اختیار 
دارد و رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران است. 
علی محمد نمازی عضو حــزب کارگزاران درباره 
احتمال کاندیداتوری محســن هاشــمی می گوید: 
تاکنون در شــورای مرکزی کارگزاران به هیچ وجه 
صحبتی از کاندیداتوری آقای هاشمی نشده ولی در 
حزب کارگــزاران تنها گزینه ای که علاوه بر اجماع 
گروهی، امکان تایید صلاحیت را داشته باشد، آقای 
محســن هاشمی است.  اگر شرایط تایید صلاحیت 

باشد، 
درباره شــخصیت هایی مانند آقای قالیباف و 
آقای رئیســی و بعضی دیگــر امکانی برای پرس و 

جوی بیشتر ممکن نشد.

رونمایی از ۳+۱۵ کاندیدای انتخابات ۱۴۰۰
  در این گزارش وضعیت ۱۵ کاندیدای احتمالی انتخابات ۱۴۰۰ در گفت وگو با خودشان یا نزدیکانشان بررسی شده است.

دوشنبه 7 مهر 1399، 10 صفر 1442 ،28 سپتامبر 2020، شماره 3581، صفحه

لیدری موسوی خوئینی ها تیر خلاص به شقیقه اصلاحات است 
سرویس سیاســی - صادق زیباکلام گفت: 
آقای موسوی خوئینی ها اگر قرار است با اطلاع آقای 
خاتمــی یا بدون اطلاع او ســخنگو یا لیدر جنبش 
اصلاحات باشــد، یک فاجعه برای اصلاحات رقم 
خورده اســت و عقبگردی بزرگ برای این جریان 
اســت و بــه نوعی لیدری موســوی خوئینی ها تیر 

خلاص به شقیقه جنبش اصلاحات است.
نامه اخیر موســوی خوئینی ها مبنی بر دعوت 
اصلاح طلبــان به حضــور گســترده در انتخابات 
واکنش هــای زیادی به همراه داشــت؛ برخی آن را 
انگیــزه خوئینی ها برای تکیه زدن بر جایگاه رهبری 
اصلاحات و گرفتن جایگاه خاتمی دانستند، برخی 
دعوت او را نوعی فرمان تشــکیلاتی قلمداد کردند 
و عــده ای هم نامــه اخیرش را نوعــی همراهی با 
خاتمی برای اقناع نخبگان سیاســی برای شــرکت 

در انتخابــات معرفی کردند امــا علاوه بر اینها پس 
از این نامه یک پرســش اساســی به وجود می آید 
که اساســا آیا خوئینی ها می تواند در جایگاه صدور 
فرمان تشــکیلاتی قرار بگیرد و اینکه اگر قرار باشد 
اصلاح طلبان به درخواســت او پاسخ مثبت بدهند 
و در انتخابات حضور همه جانبه داشــته باشند، این 
حضور از چه جنسی است، حداقلی و با معرفی یک 
نامــزد خنثی یا حتی غیراصلاح طلب یا معرفی یک 

نامزد کاملا اصلاح طلب و سرشناس؟
صادق زیباکلام، اســتاد علوم سیاسی دانشگاه 
تهــران دربــاره نامه اخیر ســید محمد موســوی 
خوئینی هــا گفــت: »آقــای موســوی خوئینی ها 
به هیچ وجه نمی تواند در جایگاه رهبری اصلاحات 
قرار بگیرد و اگر صدبار دیگر نامه بنویســید در این 
اصل تغییری ایجاد نمی شــود و آقای خوئینی ها اگر 

قرار اســت با اطلاع آقای خاتمی یا بدون اطلاع او، 
سخنگو یا لیدر جنبش اصلاحات باشد، یک فاجعه 
برای اصلاحات رقم خورده است و عقبگردی بزرگ 
برای این جریان اســت و به نوعی لیدری موســوی 
خوئینی ها تیر خلاص به شــقیقه جنبش اصلاحات 
است«. او ادامه داد: »بزرگ ترین خاستگاه اصلاحات 
دموکراســی خواهی و آزادی خواهی است و این در 
حالی اســت که اساســا خوئینی ها در طول عمرش 
هیچــگاه هیچ اعتقادی به چنین مفاهیمی نداشــته 
اســت؛ نــه پیش از انقــلاب که علیه رژیم ســابق 
مبارزه می کرد و تا ســر حد اعــدام هم رفت و چه 
بعد از انقلاب و در دهه شــصت که مسئولیت های 
تصمیم گیری مهمی بر عهده داشت و چه در دوران 
اصلاحــات و چه امروز که مدام نامه  و یادداشــت 
می نویســید هیچ گاه، ذره ای و لحظه ای به آزادی و 

دموکراسی باور نداشته و ندارد«.
این استاد دانشگاه با طرح پرسشی از خوئینی ها 
بحث خود را اینگونه ادامه داد: »من از آقای خوئینی ها 
یک پرسش مهم می پرسم؛ آیا انتخابات در یک دهه 
اخیــر و حتی دو دهه اخیــر تأثیری بر روند تقویت 
دموکراســی داشته اســت یا خیر؟ آقای خوئینی ها 
اساسا هیچ پاســخی نمی تواند به این پرسش بدهد 
زیــرا او اصلا به چنیــن موضوعاتی هیچ وقت فکر 

هم نکرده است«.
زیباکلام کلام در پایان گفت: »آقای خوئینی ها 
بــا هر انگیزه ای مردم را به مشــارکت در انتخابات 
دعــوت کرده باشــد، بی تردید به دنبــال بازکردن 
فضای سیاسی و توسعه دموکراسی خواهی در ایران 
نیســت زیرا او به طور کلی مقوله ای به نام آزادی و 

دموکراسی را درک نمی کند«.

صادق زیباکلام استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران: 


